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Trzeciego czerwca w siedzibie PAP odbyÅ‚a siÄ™ konferencja prasowa ministra rolnictwa Jana
Krzysztofa Ardanowskiego. GÅ‚ównie chodziÅ‚o mu o odpieranie zarzutów posÅ‚anek opozycji,
które podczas wizyty w stadninie w Janowie Podlaskim stwierdziÅ‚y fatalnÄ… sytuacjÄ™
hodowanych tam zwierzÄ…t, zarówno koni, jak i bydÅ‚a. Do demagogicznego wystÄ…pienia
ministra jeszcze wrócÄ™. Druga czÄ™Å›Ä‡ owej konferencji prasowej dotyczyÅ‚a tegorocznej aukcji
Pride of Poland. Ten wÄ…tek referowaÅ‚ prezes Polskiego Klubu WyÅ›cigów Konnych, Tomasz
Chalimoniuk, doradca ministra ds. koni, a od dwóch lat gÅ‚ówny organizator aukcji i narodowego
czempionatu. Od tego wÄ…tku zacznijmy.

Po pierwsze tegoroczna aukcja i narodowy czempionat siÄ™ odbÄ™dÄ… (7-9 VIII). Tomasz
Chalimoniuk podaÅ‚ zarówno nazwiska zagranicznych sÄ™dziów, którzy bÄ™dÄ… oceniaÄ‡ konie
podczas narodowego pokazu, jak i listÄ™ koni wytypowanych na aukcjÄ™. Lista jest &ndash; trzeba
to podkreÅ›liÄ‡ &ndash; wywaÅ¼ona. Po dwóch poprzednich latach, kiedy alarmowaliÅ›my, Å¼e
próbuje siÄ™ wyprzedawaÄ‡ najlepsze klacze w zbyt duÅ¼ej liczbie ze stratÄ… dla hodowli (na
szczÄ™Å›cie nie wszystkie poszÅ‚y), tym razem jest inaczej. OczywiÅ›cie sÄ… gwiazdy, ale
proporcje zostaÅ‚y zachowane. Proporcje miÄ™dzy koniecznoÅ›ciÄ… sprzedawania i zarabiania
pieniÄ™dzy przez stadniny, a koniecznoÅ›ciÄ… zachowania ciÄ…gÅ‚oÅ›ci hodowli na wysokim
poziomie. Z czego wynika ta rozsÄ…dna lista aukcyjnych koni? ByÄ‡ moÅ¼e z faktu, Å¼e nie
sÅ‚ychaÄ‡ tym razem o doradztwie Simone Leo, byÄ‡ moÅ¼e dlatego, Å¼e pan Chalimoniuk
duÅ¼o siÄ™ przez kilka lat nauczyÅ‚, a byÄ‡ moÅ¼e dlatego, Å¼e peÅ‚niÄ…cemu obowiÄ…zki
prezesa w Janowie Podlaskim doradza obecnie Anna Stojanowska. Pewnie wszystkie te czynniki
zawaÅ¼yÅ‚y, tylko nie wiem, w jakich proporcjach, ale najwaÅ¼niejsze, Å¼e tym razem nie ma
potrzeby podnosiÄ‡ alarmu. CaÅ‚a lista jest juÅ¼ dostÄ™pna na stronie ministerstwa rolnictwa i ja
jÄ… teÅ¼ zaÅ‚Ä…czam w postaci zaÅ‚Ä…cznika pdf. Teraz tylko zasygnalizujÄ™, Å¼e gwiazdÄ…
nr 1 bÄ™dzie biaÅ‚ecka Perfinka, która niedawno siÄ™gnÄ™Å‚a po amerykaÅ„skÄ… potrójnÄ…
koronÄ™. Z janowskich zasobów najwiÄ™kszÄ… atrakcjÄ… powinna byÄ‡ moÅ¼liwoÅ›Ä‡
dzierÅ¼awy Atakamy, a jeÅ›li chodzi o MichaÅ‚ów, to takimi atrakcjami bÄ™dÄ… zapewne: Åºrebak
od Emandorii i zarodek od WieÅ¼y Mocy. Innym, zaskakujÄ…cym pozytywem jest fakt, Å¼e
podczas narodowego pokazu pula nagród pieniÄ™Å¼nych wyniesie blisko milion zÅ‚otych. BiorÄ…c
pod uwagÄ™, Å¼e wiÄ™kszoÅ›Ä‡ tych pieniÄ™dzy trafi zapewne do paÅ„stwowych stadnin, bo
nadal majÄ… najlepsze konie, jest to forma dotowania tychÅ¼e stadnin. PoniewaÅ¼ w Å›wietle
unijnych przepisów rzÄ…d nie moÅ¼e dotowaÄ‡ paÅ„stwowych stadnin, wytyczenie takiej drogi ich
wspomoÅ¼enia naleÅ¼y przyjÄ…Ä‡ z aplauzem. Nawet biorÄ…c pod uwagÄ™, Å¼e to bÄ™dÄ…
zapewne pieniÄ…dze publiczne, czyli z naszych podatków. Ja w kaÅ¼dym razie nie mam nic
przeciwko temu, aby pieniÄ…dze z moich podatków szÅ‚y na ratowanie janowskiej stadniny.W
butach JurgielaNie bÄ™dÄ™ streszczaÅ‚ caÅ‚ej reszty konferencji prasowej z ogólnikowymi i bardzo
ostroÅ¼nymi wypowiedziami naukowców z PuÅ‚aw wÅ‚Ä…cznie. ZachÄ™cam do przeczytania
rzetelnej relacji Wojciecha Rogacina z &bdquo;Polska The Times&rdquo;: 
https://polskatimes.pl/minister-rolnic ... zc9WeTQN2yUJodIASgbnN772Q SkupiÄ™ siÄ™ na
demagogicznych wypowiedziach ministra Ardanowskiego, który tak siÄ™ zaperzaÅ‚ w
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udowadnianiu, Å¼e w Janowie Podlaski nie dzieje siÄ™ nic zÅ‚ego, a caÅ‚y ten &bdquo;kÅ‚amliwy
wizerunek stanu hodowli to robota polityków z PO&rdquo;, iÅ¼ momentami nie zauwaÅ¼aÅ‚, Å¼e
sam sobie zaprzecza.Bo potem jednak przyznaÅ‚, Å¼e stan kopyt koni byÅ‚ zÅ‚y. No ale wiadomo,
to nie wina byÅ‚ego prezesa spóÅ‚ki, tylko koronawirusa. Kiedy po wystÄ…pieniu profesora z
PuÅ‚aw pan minister podchwyciÅ‚, Å¼e kondycja koni w dniu, w którym panie posÅ‚anki wizytowaÅ‚y
stadninÄ™, byÅ‚a niezÅ‚a, wygÅ‚osiÅ‚ spicz, Å¼e aby siÄ™ o takich sprawach wypowiadaÄ‡, trzeba
byÄ‡ albo naukowcem z obszaru rolnictwa, albo zootechnikiem, albo lekarzem weterynarii, a cóÅ¼
mogÄ… o tym wiedzieÄ‡ dwie posÅ‚anki. A tymczasem Dorota Niedziela z PO,
wiceprzewodniczÄ…ca komisji rolnictwa w poprzedniej kadencji, jest lekarzem weterynarii. To co
Panie Ministrze &ndash; moÅ¼e siÄ™ wypowiadaÄ‡, czy nie? Najgorsze w tym wszystkim byÅ‚o to,
Å¼e minister Ardanowski powróciÅ‚ do zarzutów w stosunku do Marka Treli, jakie masowo
produkowaÅ‚ jego poprzednik, Krzysztof Jurgiel. SwojÄ… drogÄ… to charakterystyczne, Å¼e na
konferencji dotyczÄ…cej obecnej sytuacji w stadninie janowskiej, minister najwiÄ™cej uwagi
poÅ›wiÄ™ciÅ‚ Markowi Treli, który juÅ¼ od 4 laty nie ma nic wspólnego z tÄ… stadninÄ… i od 4 lat
pracuje za granicÄ…. Nazwisko Treli padÅ‚o z ust ministra kilkadziesiÄ…t razy! A nazwiska Marka
Skomorowskiego, SÅ‚awomira Pietrzaka ani razu, a Grzegorza CzochaÅ„skiego tylko raz. A
przecieÅ¼ do tego, Å¼e sytuacja finansowa spóÅ‚ki jest dramatyczna, a stan zwierzÄ…t (i koni, i
bydÅ‚a) 1 kwietnia,  czyli w momencie, kiedy rzÄ…dy przejmowaÅ‚ Marek Gawlik, byÅ‚a bardzo
zÅ‚a, doprowadzili oni wszyscy. Nie Marek Trela. Minister Ardanowski wróciÅ‚ do obrzydliwego
zarzutu, Å¼e organizowanie aukcji przez firmÄ™ Polturf odbywaÅ‚o siÄ™ dlatego, Å¼e
&bdquo;komuÅ› trzeba byÅ‚o daÄ‡ zarobiÄ‡.&rdquo; PowiedziaÅ‚ wrÄ™cz, Å¼e przecieÅ¼ to
stadniny powinny organizowaÄ‡ aukcjÄ™, a nie dawaÄ‡ &bdquo;komuÅ› zarobiÄ‡&rdquo;. No to
siÄ™ pytam &ndash; dlaczego teraz, Panie Ministrze, kiedy Pan rzÄ…dzi, aukcjÄ™ nie organizujÄ…
stadniny? Dlaczego tÄ™ aukcjÄ™ organizuje zewnÄ™trzny podmiot, czyli Polski Klub WyÅ›cigów
Konnych? Dlaczego prezes tej organizacji (PKWK), Tomasz Chalimoniuk poÅ›wiÄ™ca tak wiele
czasu i energii na robienie czegoÅ›, co powinny robiÄ‡ same stadniny? A przecieÅ¼ jest oczywiste,
Å¼e te wielomiesiÄ™czne wysiÅ‚ki pana Chalimoniuka muszÄ… go odciÄ…gaÄ‡ od jego
podstawowych obowiÄ…zków, czyli od kierowania sprawami Å›rodowiska wyÅ›cigowego. To siÄ™
przecieÅ¼ musi odbijaÄ‡ niekorzystnie na tymÅ¼e wyÅ›cigowym Å›rodowisku.  WracajÄ…c do
tematu, Å¼e &bdquo;komuÅ› trzeba byÅ‚o daÄ‡ zarobiÄ‡&rdquo;. Dlaczego Panie Ministrze na
moje pytanie, kiedy poznamy wyniki audytu zarzÄ…dzonego jeszcze przez ANR, a dotyczÄ…cego
okresu, kiedy stadninÄ… kierowaÅ‚ Marek Trela, spuÅ›ciÅ‚ mnie Pan na drzewo, mówiÄ…c, Å¼e
mam siÄ™ w tej sprawie zwróciÄ‡ do Jurgiela. Pan, ministerialny urzÄ™dnik, który musi
reprezentowaÄ‡ ciÄ…gÅ‚oÅ›Ä‡ wÅ‚adzy, mówi, Å¼e to nie Pana sprawa? Ale na raporty CBA i NIK,
których uÅ¼ywaÅ‚ Jurgiel, to siÄ™ Pan moÅ¼e powoÅ‚ywaÄ‡? A zapytaÅ‚em o audyt janowski, bo
to jest jeden z najbardziej ukrywanych dokumentów za rzÄ…dów PiS. Dlaczego? Bo w nim jest
napisane to samo co w audycie michaÅ‚owskim, Å¼e umowa miÄ™dzy stadninami  a firmÄ…
Polturf co do organizacji aukcji i czempionatu byÅ‚a z punktu widzenia zasad obowiÄ…zujÄ…cych w
biznesie w porzÄ…dku. Przypomnijmy, Å¼e chodzi miÄ™dzy innymi o 12% prowizji za sprzedaÅ¼
koni, w sytuacji, kiedy domy aukcyjne sprzedajÄ…ce obrazy biorÄ… 18-20%! A pracy i kosztów
zwiÄ…zanych z aukcjÄ… obrazów jest znacznie mniej, niÅ¼ w przypadku zorganizowania aukcji
koni oraz narodowego czempionatu. No i w janowskim audycie zapewne jest teÅ¼ napisane, Å¼e w
samej stadninie nie byÅ‚o Å¼adnych nieprawidÅ‚owoÅ›ci. Ale gdyby to siÄ™ wydaÅ‚o, to staÅ‚oby
siÄ™ oczywiste, Å¼e Å›ledztwo &ndash; przedÅ‚uÅ¼one juÅ¼ chyba po raz ósmy &ndash; w
sprawie rzekomych nieprawidÅ‚owoÅ›ci w janowskiej stadninie jest tylko bardzo mocno
naciÄ…ganym chronieniem &bdquo;dobrego imienia&rdquo; byÅ‚ego ministra Jurgiela. O
wspomnianych raportach CBA i NIK, o tym, co siÄ™ w nich ukrywaÅ‚o, a co wyrywaÅ‚o z szerszego
kontekstu z czasów Jurgiela, aby udowodniÄ‡ jakÄ…Å› tezÄ™, pisaÅ‚em juÅ¼ na moim blogu wiele
razy, w 2016 roku, choÄ‡by w tekÅ›cie pt. &bdquo;Ministerialne i agencyjne manipulacje&rdquo; (11
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III 2016). Nie chce mi siÄ™ juÅ¼ do tego wracaÄ‡. Powiem tylko tak. Panie ministrze, w przypadku
Pana maÅ‚o lotnego poprzednika byÄ‡ moÅ¼e byÅ‚o tak, Å¼e on sam wierzyÅ‚ w to co dukaÅ‚
publicznie, a co mu podsuwali usÅ‚uÅ¼ni urzÄ™dnicy. Pan jest jednak znacznie inteligentniejszy,
Pan dobrze wie, jak jest i jak byÅ‚o naprawdÄ™. PaÅ„skie zakÅ‚amywanie rzeczywistoÅ›ci jest
wiÄ™c gorsze, bo w peÅ‚ni cyniczne. Za takÄ… cynicznÄ… oceniam insynuacjÄ™, Å¼e
dyskredytowanie polskiej hodowli to robota poÅ›redników, którzy celowo dziaÅ‚ajÄ… na rzecz
obniÅ¼enia wartoÅ›ci polskich koni, bo wówczas wiÄ™cej zarobiÄ… na poÅ›rednictwie. Kto jest tym
poÅ›rednikiem? Marek Trela? On przecieÅ¼ nie dziaÅ‚a jako poÅ›rednik. Anna Stojanowska i Jerzy
BiaÅ‚obok? Oni faktycznie zÅ‚oÅ¼yli firmy konsultingowe i doradzajÄ… zagranicznym stadninom.
JeÅ›li to oni tak szkodzÄ… z niskich pobudek polskiej hodowli, to dlaczego nie siedzÄ… od dawna w
wiÄ™zieniu, a maÅ‚o tego, powoÅ‚aÅ‚ ich Pan do swojej rady ds. hodowli koni? Anna Stojanowska
doradza obecnie nowemu prezesowi janowskiej stadniny, no to chyba nie o niÄ… chodzi? A wiÄ™c
o kogo? Niech Pan wskaÅ¼e palcem tych paskudnych poÅ›redników, którzy szkodzÄ… polskiej
hodowli uprawiajÄ…c dyfamacjÄ™ (ulubione sÅ‚owo ministra). A swojÄ… drogÄ…, to pismo
Polskiego ZwiÄ…zku Hodowców Koni Arabskich, na które powoÅ‚ywaÅ‚ siÄ™ minister, jest
kuriozalne. Czy stwierdzanie faktu, Å¼e sytuacja w jednej stadninie paÅ„stwowej jest zÅ‚a &ndash;
bo jest zÅ‚a - jest równoznaczne ze szkodzeniem caÅ‚ej polskiej hodowli koni arabskich? Czy
informowanie opinii publicznej o tym, Å¼e konie z Janowa miaÅ‚y kiepskÄ… paszÄ™,
niesprzÄ…tany obornik i zaniedbane kopyta, ma wpÅ‚ywaÄ‡ negatywnie na ewentualnÄ… cenÄ™
za konie z prywatnej hodowli? Z hodowli, w której jest obecnie wiÄ™cej klaczy niÅ¼ w
paÅ„stwowych stadninach. Czy zÅ‚a sytuacja w Janowie nie pozwala prywatnym hodowcom
wyhodowaÄ‡ swojej &bdquo;Pepity&rdquo;, swojej &bdquo;Pianissimy&rdquo;? WypromowaÄ‡ je i
potem sprzedaÄ‡ za rekordowe ceny? A propos Pepity. Podczas omawianej konferencji minister
Ardanowski powróciÅ‚ do narracji, którÄ… juÅ¼ przedstawiÅ‚ publicznie kilka razy, Å¼e wynik
finansowy janowskiej stadniny za rok 2015 byÅ‚by fatalny, gdyby nie to, Å¼e Marek Trela wystawiÅ‚
na aukcjÄ™ &bdquo;najlepszÄ… klacz&rdquo;, czyli PepitÄ™. No i ta rekordowa cena &ndash;
przypomnijmy 1,4 mln euro &ndash; uratowaÅ‚a stadninÄ™. Ale jakim kosztem &ndash; grzmiaÅ‚
minister. PrzecieÅ¼ najlepszych klaczy nie powinno siÄ™ sprzedawaÄ‡! No to pytam, dlaczego na
tegorocznÄ… aukcje zostaÅ‚a wystawiona Perfinka? Jest to niewÄ…tpliwie najlepsza klacz w historii
stadniny w BiaÅ‚ce. PrzecieÅ¼ najlepszych klaczy nie powinno siÄ™ sprzedawaÄ‡ &ndash; to sÄ…
PaÅ„skie sÅ‚owa! Ale wróÄ‡my do Pepity, przy okazji której pan minister byÅ‚ uprzejmy
powiedzieÄ‡, cytujÄ™: &bdquo;chcÄ™ wierzyÄ‡, Å¼e tak wysoka cena to byÅ‚a zapÅ‚ata za klacz,
a nie za inne Å›wiadczenia.&rdquo;  O co chodziÅ‚o w tej insynuacji, trudno zgadnÄ…Ä‡, bo
przecieÅ¼ pieniÄ…dze za PepitÄ™ nie trafiÅ‚y do prywatnej kieszeni, a do kasy stadniny. A teraz
okreÅ›lenie &bdquo;najlepsza klacz&rdquo;. Czy Pepita byÅ‚a faktycznie najlepsza w 2015 roku? 
Pepita miaÅ‚a wówczas 11 lat i byÅ‚a do tego momentu czempionkÄ… Polski, wiceczempionkÄ…
Pucharu Narodów i wiceczempionkÄ… Europy. W tym samym 2015 roku byÅ‚y w Janowie
Podlaskim cztery klacze, które miaÅ‚y jeszcze wiÄ™ksze sukcesy na najwaÅ¼niejszych pokazach
na Å›wiecie. To Pianissima, Pinga, Palmeta i Primera. JeÅ¼eli miarÄ… jakoÅ›ci klaczy miaÅ‚by
byÄ‡ jej sukcesy na prestiÅ¼owych pokazach, to Pepita byÅ‚a wówczas, w 2015 roku, klaczÄ… nr
piÄ™Ä‡ w stadninie. A jeÅ›li braÄ‡ pod uwagÄ™ wycenÄ™, to powinna byÄ‡ numerem dwa.
PrzecieÅ¼ jak padÅ‚a (na skrÄ™t jelit) Pianissima, to minister Jurgiel grzmiaÅ‚, Å¼e brak
wÅ‚aÅ›ciwej opieki weterynaryjnej doprowadziÅ‚ do tego, Å¼e skarb paÅ„stwa straciÅ‚ 3 mln euro,
bo na tyle eksperci wyceniali tÄ™ zjawiskowÄ… klacz. No i m.in. dlatego naleÅ¼aÅ‚o wyrzuciÄ‡
Marka TrelÄ™. A tak na marginesie, sÄ…dzÄ™, Å¼e nawet Marek Trela nie przypuszczaÅ‚, Å¼e 
Pepita osiÄ…gnie tak wysokÄ… cenÄ™. To byÅ‚o zaskoczenie dla wszystkich. ByÅ‚ w tym zapewne
jakiÅ› szczÄ™Å›liwy &ndash; dla stadniny &ndash; zbieg okolicznoÅ›ci. A tymczasem Primera, która
w 2014 roku zostaÅ‚a czempionkÄ… Europy, pokonujÄ…c wÅ‚aÅ›nie PepitÄ™, zostaÅ‚a sprzedana
na ubiegÅ‚orocznej aukcji za 90 tys. euro. Porównanie tych cen jest wymowne. Minister Ardanowski
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pytaÅ‚ retorycznie podczas konferencji prasowej &ndash; &bdquo;kto popsuÅ‚ opiniÄ™ polskiej
hodowli koni?&rdquo;, sugerujÄ…c, Å¼e to politycy opozycji (no i ci paskudni poÅ›rednicy, jak siÄ™
potem okazaÅ‚o). A ja odpowiem Panu Ministrowi tak. Po pierwsze, to nie chodzi o popsutÄ…
opiniÄ™ o polskiej paÅ„stwowej hodowli, bo ta &ndash; siÅ‚a rozpÄ™du &ndash; ma siÄ™ jeszcze
caÅ‚kiem dobrze. To chodzi o zepsutÄ… reputacjÄ™ Pride of Poland. A tÄ™, w 2016 roku zepsuli
ludzie, których nominowaÅ‚ PaÅ„ski poprzednik. Chodzi o wiceprezesa ANR Karola TylendÄ™ i 
Mateuszka-kÅ‚amczuszka. To oni, wspomagani przez nieuczciwego aukcjonera z USA,
wyreÅ¼yserowali nieudolny spektakl pt. &bdquo;Jak siÄ™ teraz oszukuje na aukcji w Janowie
Podlaskim&rdquo;. To oszukaÅ„cza aukcja z 2016 roku spowodowaÅ‚a, Å¼e na dwóch
nastÄ™pnych byÅ‚o maÅ‚o chÄ™tnych do tego, aby daÄ‡ siÄ™ nabijaÄ‡ w butelkÄ™. Dopiero
aukcja z 2019 roku poprawiÅ‚a tÄ™ sytuacjÄ™, zaczÄ™Å‚a odrabiaÄ‡ tÄ™ niekorzystnÄ… opiniÄ™
o Pride of Poland. Niestety, Zimowa Aukcja Gwiazd, zorganizowana na SÅ‚uÅ¼ewcu w grudniu
ubiegÅ‚ego roku, ponownie rujnuje reputacjÄ™ Polski, jako strony sprzedajÄ…cej konie z
paÅ„stwowej hodowli. Dlaczego? Bo niby-sprzedaÅ¼ Adelity, Amareny, Bambiny i niby-dzierÅ¼awa 
Pingi, w sumie za 404 tys. euro, okazaÅ‚a siÄ™ jakÄ…Å› wydmuszkÄ…. A zaczÄ™Å‚o siÄ™ od
tego, Å¼e jakiÅ› klient zÅ‚oÅ¼yÅ‚ ofertÄ™ na AdelitÄ™ za 240 tys. euro. Tylko czy Pan, Panie
ministrze wie, Å¼e podczas czempionatu Å›wiata, gdzie kiepsko przygotowana Adelita zajÄ™Å‚a 6.
miejsce w swojej grupie i nie weszÅ‚a do rozgrywki czempionatowej, ta oferta zostaÅ‚a wycofana?
TakÄ… informacjÄ™ Grzegorzowi CzochaÅ„skiemu miaÅ‚ przekazaÄ‡ jeszcze w ParyÅ¼u Gerlad
Kurtz. Mnie to przekazaÅ‚ ktoÅ›, kto sÅ‚yszaÅ‚ to od samego Kurtza. Jakkolwiek udaÅ‚o mi siÄ™ z
panem Kurtzem nawiÄ…zaÄ‡ kontakt i rozmawialiÅ›my dÅ‚ugo, nie chciaÅ‚ ani zaprzeczyÄ‡, ani
potwierdziÄ‡ tej informacji. Ale Pan moÅ¼e w drodze polecenia sÅ‚uÅ¼bowego odpytaÄ‡ pana
CzochaÅ„skiego, czy faktycznie tak byÅ‚o. Bo jeÅ›li tak byÅ‚o, to by oznaczaÅ‚o, Å¼e caÅ‚a
niby-aukcja zimowa w momencie jej przeprowadzania byÅ‚a juÅ¼ tylko kosztownÄ… wydmuszkÄ….
WydmuszkÄ…, która wystawiÅ‚a Pana na poÅ›miewisko.Marek Szewczyk
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